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Närvarande 

Rolf Lindquist ordförande SPF 

Bertil Andersson vice ordförande   PRO 

Eiwor Arthursson ledamot                PRO 

Valter Lund  ledamot               PRO 

Lola Carlsson ledamot                SPF 

Lars-Erik Karlsson ersättare PRO 

Lill Nilsson ersättare PRO 

Gunnar Carlsson ersättare SPF 

Anne-Marie Bergström   ersättare           SPF 

 

Gäster 

Clara Lindblom äldre- och personalborgarråd 

Ida Strid borgarrådssekreterare 

 

Förvaltningen 

Maria Mannerholm  stadsdelsdirektör 

Yvonne Goldberg avdelningschef förskola och äldreomsorg i egen regi 

Ingrid Widebäck  avdelningschef för social omsorg 

Anneli Rydström  sekreterare 

 

Förhinder 

Kerstin Svenson ersättare SPRF 

 

Dag för justering 2015-02-17. 

 

sekreterare 

 

Justerat  

Rolf Lindquist   Bertil Andersson 

ordförande    vice ordförande 

Godkänt via e-post                                    Godkänt via e-post  
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§ 1. Sammanträdets öppnande 

Ordförande hälsade alla välkomna till dagens sammanträde. 

 

§ 2. Godkännande av dagordning 

Dagordningen godkändes. 

 

§ 3.     Utseende av justerare 

Rolf Lindquist och Bertil Andersson utsågs att justera dagens protokoll. 

 

§ 4. Äldreborgarrådet 

 

Pensionärsrådet hälsade äldre- och personalborgarrådet Clara Lindblom och Ida 

Strid, borgarrådssekreterare, välkomna till pensionärsrådet. 

 

Clara berättade att äldreomsorgen är ett nytt område för henne. Hon har tidigare 

bl.a. arbetat inom LSS-verksamhet. Clara besöker nu alla pensionärsråd, 

pensionärsorganisationer m.fl. Hon lyssnar in och vill lära sig mer om 

äldreomsorgens verksamheter.  

 

Clara lyfte fram två viktiga frågar inom äldreomsorgen, det är dels hemtjänsten 

och dels boenden för äldre.  

 

Hemtjänsten 

Hela hemtjänsten ska ses över såsom upphandling, tids- och 

registreringssystemet, ParaGå och ersättningen samt den enskildes möjligheter 

att påverka innehållet i sina hemtjänsttimmar.  

 

Biståndsbeslutet bör inte vara detaljstyrt, utan den enskilde bör få en ”ramtid”. 

Tillsammans med kontaktpersonen planeras innehållet inom ”ramtiden” 

Personalen/kontaktpersonen kan t.ex. fråga ”Vad vill du att vi gör idag?” på 

liknande sätt som görs för den som har personlig assistans. Det är viktigt att 

personalen också får använda sina yrkeskunskaper.  

 

Boenden för äldre 

Rätten till ett tryggt boende till en rimlig kostnad är den andra viktiga frågan.  

Det kan handla om att flytta till seniorboende eller trygghetsboende, som har 

rimliga hyror. Staden ska se över vilka funktioner olika boendeformer har, bl.a. 

behövs mellanboendeformer. Servicehus kan vara en boendeform som är 

inriktad på att tillgodose äldres behov av social gemenskap.  

 

I sammanhanget informerade Rolf om att Axelsbergs seniorboende stått tomt i 

drygt 3 år och pensionärsrådet skrivit till Micasas VD om detta problem.  

 

Clara tog vidare upp att ett tryggt boende också kan handla om 

bostadsanpassning av lägenheten eller genom intern byteskö få möjlighet att 

t.ex. flytta till ett hus med hiss eller till en lägenhet på bottenvåningen, om man 

så önskar, för att lättare kunna ta sig ut.  
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Pensionärsrådets synpunkter och frågor 

Pensionärsrådets redogjorde också för sina synpunkter och frågor. De två första 

synpunkterna besvarades i Clara Lindbloms inledning.  

 Generösare biståndsbedömning till servicehusboende, bl.a. för boende 

utan hiss. 

 Påverka vad hemtjänsttimmarna ska användas till. 

 För många hemtjänstleverantörer. Hjälp att välja behövs – ett 

kvalitetsregister. Kan Stockholms läns Äldrecentrum vara behjälpliga 

att ta fram det? 

 Varför deltar inga politiker i KPR/SPR? 

 Samlingslokaler vid nybyggnad. 

 Fler hyresrätter. 

 Sammanhållen halkbekämpning. 

 Gratis halkskydd. 

 Läkemedelsgenomgångar generellt. 

 90-åringar ska ha rätt till äldreboende utan biståndsbedömning 

 

Clara Lindbloms kommentarer 

Hemtjänsten 

När det gäller hemtjänstutförare tittar staden på att införa en certifiering, där 

krav bl.a. ska ställas på personalens kompetens. Staden har avsatt medel till en 

kompetenfond för kompetensutveckling inom äldreomsorgen med satsning på 

utbildning i svenska och att det blir fler personal som får 

undersköterskekompetens. Ett viktigt område är att öka personalens kompetens 

om äldre med psykisk ohälsa och/eller missbruk. 

 

Hur få till en bra samverkan gällande hemsjukvården, som idag är ett 

landstingsansvar, är en annan angelägen fråga. Att kommunalisera 

hemsjukvården är svårt med det stora antalet hemtjänstutförare som finns idag. 

Personalen måste också ha kompetens för ett sådant uppdrag.  Vi ska ha färre 

och fler bättre utförare, menade Clara.  Hon tog till sig pensionärsrådets 

synpunkter om någon form av kvalitetsregister. 

 

KPR och SPR 

Staden ska se över instruktionerna för råden, om möteformer, referensgrupper, 

hur ta tillvara rådens synpunkter och kompetens samt hur kontakten med 

politikerna kan öka.  

 

Samlingslokaler 

Clara berättade att behovet av fler samlingslokaler är en återkommande fråga 

från hela föreningslivet. Många föreningar har framfört att man inte har råd att 

betala hyran. En inventering av samlingslokaler behövs samt en översyn av 

vilket stöd som kan ges till hyreskostnader. Det är också viktigt att i 

samhällsplaneringen och i markanvisningen för nybyggnation på stadens mark, 

som är attraktiv, ta med samlingslokaler.  
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Rolf tog i sammanhanget upp att pensionärsrådet skrivit till 

kommunfullmäktige om behovet av fler samlingslokaler.  

 

Halkbekämpning 

Fr.o.m. nästa år läggs snöröjningen om, vilket innebär att trottoarer och 

cykelbanor prioriteras först, före gatorna, enligt den så kallade 

”Karlskogamodellen”. Staden undersöker hur folk rör sig för att anpassa 

insatserna utifrån gångtrafikanternas behov.  

 

Ang. utdelning av gratis broddar till alla från 65 år, så skulle det innebära en 

kostnad på mellan 12-17 mnkr. Det är mycket pengar som ev. skulle kunna 

användas till halkbekämpning. Clara avser att ta upp frågan om gratis broddar 

med landstingsrådet för en ev. samfinansiering.  

 

Pensionärsrådet kommenterade att landstingets kostnader för fallskadorna är 5-

6 gånger så hög som kommunens kostnader för snöröjningen, vilket kan ge en 

tankeställare. 

 

Rätt till äldreboende 

Staden ser över riktlinjerna för biståndsbedömning. 

 

Pensionärsrådets skrivelser 

Rolf överlämnade kopia av SPR skrivelse till kommunfullmäktige angående 

samlingslokaler vilken översänts tidigare. Dessutom en kopia av skrivelse till 

VD för Micasa som översänts tidigare som avhandlar den långa tid som ett helt 

hus stått tomt i Axelsberg (3 år). 

 

§ 5. Anmälan av protokoll 
 

Pensionärsrådet 2015-01-27 

 

Pensionärsrådets frågor från förra sammanträdet följdes upp. 

 

Besvarat och åtgärdat 

 Ärendet ”Projekt servicehus” var utsänt liksom checklista för 

miljöbedömning i hemmet. 

 Förvaltningens förslag till introduktionsutbildning för råden delades ut vid 

sammanträdet.  

 Ang. frågan om det finns tomma lokaler på Fruängsgårdens servicehus 

som Seniorhälsan, så är svaret nej. 

 Ang. omsorgsdagboken är de få anhöriga som använder sig av den. 

Enligt uppgift från hemtjänsten i egen regi är det fem anhöriga som 

efter samtycke från den enskilde följer dennes omvårdnad via 

omsorgsdagboken.  Hemtjänsten informerar alla nya kunder/brukare 

om omsorgsdagboken. Hemtjänsten har ca 600 kunder/brukare. 

Förvaltningen och pensionärsrådet konstaterade att det troligen är så att 

det är få anhöriga som känner till omsorgsdagboken och att det behövs 

en informationssatsning.   
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 På fråga om ev. rivning av Västertorpsbadet och byggnation av ett nytt 

badhus i närheten av Personnebadet, så svarade förvaltningen att hela 

området ska ses över och att det pågår diskussioner, men att det ännu 

inte finns några planer. Gunnar Ohlsén kommer att delta vid 

pensionärsrådets introduktionsutbildning och informerar då om olika 

planärenden som är på gång i Hägersten-Liljeholmens stadsdelsområde.  

 

Kvartsående frågor för åtgärd 

 Pensionärsrådet kontaktar landstingstingets pensionärsråd för att 

samarbeta och driva läkemedelfrågan. 

 Valter Lund och Rolf Lindquist tar fram förslag till skrivelse till 

trafikkontoret om att det finns stora snöhögar som behöver forslas 

bort. ”Snöhögarna måste bort från gatorna”. 

 

Rådet för funktionshinderfrågor 2015-01-21 

Pensionärsrådet ställer sig bakom rådets fråga om samverkan mellan landsting 

och kommun vad det gäller rehabiliteringskedjan. Rådet för 

funktionshinderfrågor vill få mer information och kunskap om hur landsting 

och kommun samverkar samt om hur de arbetar med vårdplaneringar.  

Pensionärsrådet vill gärna få ta del av denna information. 

 

Stadsdelsnämndens protokoll 2015-01-29 

Ang. § 5 Verksamhetsplan 2015. I beslutet skriver nämnden att ”Barnen ska 

garanteras en giftfri vardag”. Detta ska väl gälla för alla, påpekade 

pensionärsrådet. 

 

I reservationen från Abit Dundar m.fl. (FP) tas upp att ”Undernäring hos äldre 

är en dold folksjukdom”. Pensionärsrådet undrade om det verkligen är så och 

ser gärna att förvaltningen gör en undersökning kring detta i stadsdelen. 

 

Yvonne Goldberg informerade om att äldre hälsa samt nutrition, maten och 

måltiden är viktiga frågor som uppmärksammas och prioriteras inom 

äldreomsorgen, bl.a. har äldreomsorgen en dietist som handleder och utbildar 

äldreomsorgens personal och kostombud inom detta område. 

 

I reservation från Lars Svärd m.fl.(M) tas upp att ”Kunskap om 

demenssjukdomar ska stärkas på stadens demensboenden”. Pensionärsrådet vill 

också lyfta fram att kompetensen om äldres psykiska ohälsa och om missbruk 

hos äldre behöver stärkas inom äldreomsorgen. Personal kan känna sig osäker 

på hur de ska bemöta och ge stöd till äldre som mår psykiskt dåligt/är 

deprimerade och/eller har missbruksproblem.  

 

Ang. § 13 Protokoll från pensionsrådet. Lars-Erik Karlsson undrade vad beslut 

om att ”Hägersten- Liljeholmens stadsdelsnämnd har tagit del av 

pensionärsrådets synpunkter och lägger protokollet till handlingarna” innebär.  

 

Ingrid Widebäck informerade om att detta innebär att nämnden har läst 

protokollet och tagit till sig vad pensionärsrådet tycker. Nämnden kan också 
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särskilt lyfta fram pensionärsrådets synpunkter och vad rådet sagt i en viss 

fråga.  

 

Kommunstyrelsens pensionärsråd 2015-01-20 

Ang. § 7 Verksamhetsplan 2015 för Äldrenämnden. Pensionärsrådet ställer sig 

bakom KPR:s synpunkter om vikten av att tidigt få kommunicera 

verksamhetsplanen för att kunna ge sina synpunkter, vilket också gäller 

generellt för ärenden som behandlas i SPR. 

 

Pensionärsrådet stödjer KPR:s förslag om att staden anlitar Stiftelsen 

Stockholms län Äldrecentrum för en analys av den nationella 

brukarundersökningens metodik och kommer med synpunkter och förslag.  

 

Pensionärsrådet stödjer också KPR:s förslag om att bidragen höjs till 60 kr per 

medlem för de tre pensionärsorganisationerna.   

   

§ 6.     Aktuell information från förvaltningen 

Yvonne Goldberg informerade i stora drag om verksamhetsberättelsen och att 

äldreomsorgen bedöms uppfylla målen. Dock uppfylls inte målet om budget i 

balans.  

 

Som Yvonne informerat om tidigare så kommer hemtjänsten att delas, så att det 

blir två enheter. Rekrytering av en enhetschef har pågått och kommer inom kort 

att bli klar.  

 

Pensionärsrådet ställde frågor kring äldreomsorgens ekonomi och frågade sig 

varför äldreomsorgen inte får tillräckligt med pengar. Förvaltningen redogjorde 

för hur medlen fördelas till äldreomsorgen. Fördelningen är en politisk fråga 

och förvaltningens uppdrag är att förhålla sig till tilldelade medel. Det är känt 

både hos politiker och personal att stadens äldreomsorg har svårigheter att hålla 

budgeten.  

 

Pensionärsrådet ställde också frågor om hur verksamheterna använder 

brukarundersökningarnas resultat. Yvonne Goldberg svarade att enhetscheferna 

går igenom resultaten med personalen och ser vilka områden som man ev. 

behöver förbättra. Det kan också vara särskilt prioriterade områden som är 

viktiga att följa upp såsom bemötande, maten, måltiden och social gemenskap. 

 

Vi diskuterade kring behovet av att utveckla brukarundersökningarna. Frågan 

initierades av Lars-Erik Karlsson utifrån tidigare erfarenheter av 

brukarundersökningar.  Anneli Rydström fick i uppdrag att kontakta 

Äldrecentrum för inbjudan till rådet för diskussion.   

 

Lola Carlsson lyfta fram frågan om vi kan göra någon informationsinsats som 

kan bidra till att förebygga fallolyckor. Hon tipsade också om den checklista 

”Säkra hemmet” som Myndigheten för samhällsskydd och beredskap tagit 

fram. Vi kom fram till att pensionärsorganisationerna är viktiga 

informationskanaler, men också att undersöka om det är möjligt att sprida 
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information via lokalpressen. Anneli Rydström fick i uppdrag att undersöka 

detta närmare med förvaltningens kommunikationsenhet.  

 

Pensionärsrådet undrade vilken hjälp man kan få av syn- och 

hörselinstruktörerna. Marie Bergström som är enhetschef på Fruängsgårdens 

servicehus och samordnare för Bättre Samverkan ansvarar även för syn- och 

hörselinstruktörerna. Bestämdes att frågan om syn- och hörselinstruktörernas 

arbete tas upp med Marie när hon kommer och informerar om Bättre 

Samverkan.  

 

Bertil Andersson undrade ang. vem som ansvarar för uppföljningen gällande 

enskilt klagomålsärende/ev. lex Sarah på vård- och omsorgsboendet Rotsunda 

strand.  

 

Personen är inte hemhörande i Hägersten-Liljeholmen stadsdelsområde, det vill 

säga det är inte Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning som gjort 

biståndsbedömningen och fattat beslut om insatsen.  

 

Individuppföljningen ligger på den stadsdelsförvaltning som fattat beslutet. 

Man bör därför kontakta biståndshandsläggaren på den förvaltningen.  

 

Den årliga uppföljningen av verksamheten, så kallad verksamhetsuppföljning 

av ramavtalet görs av Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning på uppdrag 

av äldreförvaltningen. Anneli Rydström undersöker närmare med 

förvaltningens MAS och uppföljare om något särskilt/några brister framkommit 

i verksamhetsuppföljningen.   

 

§ 7.  Ärenden till stadsdelsnämnden 2015-01-29 

 

Pensionärsrådet hade synpunkter på följande ärenden 

 

Ärende 3: Verksamhetsberättelsen 2014 

Pensionärsrådet uppmärksammade att det skett en försämring gällande 

resultaten/indikatorerna för maten och måltiden är trevlig stund på dagen.  

 

Det stämmer, vilket också gäller för hela staden. Maten och måltiden är ett 

fortsatt viktigt och prioriterat förbättringsområde och det är angeläget att 

boendena själva undersöker hur det ser ut, vilka önskemål de boende har och 

vilka förbättringar som behöver göras, svarade förvaltningen.  

 

Pensionärsrådet tog också upp vikten av förbättringsåtgärder när det gäller 

fallolyckor på boenden för äldre.  Det har visat sig att golvens material har 

betydelse för vilka skador den äldre får vid en fallolycka. Det finns idag ”mjuka 

golv” som minskar riskerna för skador, vilket kan vara något att tänka på vid 

ev. ombyggnad och nybyggnad av boenden för äldre.  
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Ärende 5: Gångplan för Stockholm 

Pensionärsrådet tycker det är bra att staden har tagit fram en gångplan. Gunnar 

Carlsson tog upp tre viktiga aspekter som behöver belysas i gångplanen. 

 

 Vanlig trafiksäkerhet, såsom hastighetsbegränsning, separering av 

gång- och cykelbanor. 

 Halkolyckorna i utemiljön, vilka satsningar ska göras.  

 Kartläggning av hur folk rör sig. Någon för form av åldersuppdelning 

behövs.  Äldre rör sig t.ex. mer vid äldreboenden och vårdcentraler.  

Det är främst äldre och kvinnor som drabbas av fallolyckor. 

 

Gunnar skickar rapporten ”Intervjuer om fallolyckor i utemiljön”. 

 

Rolf Lindquist tog också upp att det är viktig att sköta de gångbanor som redan 

finns.  

 

Ärende 7: Patientsäkerhetsberättelser 2014 

Pensionsrådets frågor kring hälso- och sjukvården såsom 

läkemedelsgenomgångar, undernäring och fallskador tas upp med MAS på 

sammaträdet i april.  

 

§ 8. Rapport från förtroenderåden 

 

Trekantens förtroenderåd, Eiwor Arthursson: Årsmötet äger rum den 25 

februari.  

 

§ 9. Övriga frågor 

  

Introduktionsutbildning för råden 

Introduktionsutbildningen blir måndagen den 2 mars kl.09.00-11.00 i lokalen 

Appen på plan 8. Både nya och ”gamla” representanter är välkomna. 

Förvaltningens programförslag godkändes av pensionärsrådet. Anneli möter 

upp i receptionen på plan 9.  

 

Pensionärsrådet framförde att man gärna vill en ha vidareutbildning under 

hösten. Rådet fick i uppdrag att fundera vidare på önskemål om innehåll och 

vad man vill och behöver veta mer om.  

 

Arbetsgruppen Tryggare Äldre 

Minnesanteckningar från Arbetsgruppen Tryggare Äldre delades ut.  

 

Rolf Lindquist återkommer med en närmare redovisning vid nästa 

sammanträde. 

 

§ 10. Sammanträdestider och möten med nämndens gruppledare 

Två möten har inbokats under våren. 

 19 mars, kl. 16-17 

 12 maj, kl. 16-17 

 

Lokal: Lars-Magnus plan 9. Anneli möte upp i receptionen på plan 9. 
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Rolf Lindquist tar fram förslag till frågor till mötet den 19 mars, som 

kommuniceras under hand innan utskick till gruppledarna. 

 

§ 11.  Nästa sammanträde 

Nästa sammanträde äger rum tisdagen den 24 mars start med förmöte  

kl. 9.00. Lokal: Förvaltningen, plan 9, Besöksrum 1. 

 

Agneta Blomkvist MAS inbjuds till sammanträdet i april och Marie Bergström, 

enhetschef och samordnare för Bättre Samverkan Bättre till sammanträdet i 

maj.  

 

§ 12. Sammanträdet avslutas 

Ordförande tackade alla för i dag och sammanträdet förklarades därmed 

avslutat.  

 


